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przez senatora Jarosława Obremskiego 

na 50. posiedzeniu Senatu 

w dniu 15 listopada 2017 r. 

Oświadczenie skierowane do ministra energii Krzysztofa Tchórzewskiego 

Szanowny Panie Ministrze! 

Jednymi z głównych twórców smogu w miastach są piece węglowe w starym budownictwie, które nie tyl-

ko w „naturalny” sposób produkują szkodliwe spaliny, ale też często są narzędziem służącym do lekkomyśl-

nego spalania śmieci. 

Smog to zagrożenie zdrowia i życia mieszkańców, a więc potencjalnie większe koszty dla systemu ochro-

ny zdrowia. Z tego względu konieczne jest zapewnienie finansowania zwalczania smogu ze środków pu-

blicznych – zarówno z poziomu rządowego, jak i z poziomu samorządów województw i gmin. W dużej mie-

rze należy wykorzystać dostępne fundusze europejskie na poprawę efektywności energetycznej oraz na po-

prawę jakości środowiska naturalnego. 

Powinny działać odpowiednie programy operacyjne na poziomie krajowym dostępne dla samorządów 

oraz na poziomie lokalnym dostępne dla mieszkańców, deweloperów i przedsiębiorstw energetycznych, które 

miałyby możliwość przeprowadzenia niezbędnych inwestycji u swoich klientów. Najlepszym rozwiązaniem 

wydaje się doprowadzenie ciepła sieciowego z elektrociepłowni miejskich wszędzie tam, gdzie to możliwe. 

Takie programy – chodzi o wymianę pieców na nowe lub na alternatywne rozwiązania – nie są nowością; 

programy takie jak Kawka, Prosument, Ryś, Region znane są już od lat. 

Istotne jest to, by program przyciągał nowych beneficjentów, zatem muszą znaleźć się w nim środki na 

pokrycie kosztów remontów mieszkań związanych z wymianą instalacji, bo często to właśnie jest barierą dla 

decyzji o wymianie pieców węglowych. Koszt przywrócenia mieszkania co najmniej do stanu sprzed remon-

tu mógłby być obliczany ryczałtem od metra lub w sposób skalkulowany – np. jako całościowa usługa firmy 

dokonującej modernizacji ogrzewania wraz z likwidacją szkód. 

Konieczny jest system dotacji, zwłaszcza dla tzw. mieszkańców wrażliwych, żyjących poniżej minimum 

socjalnego, którzy mogliby otrzymać bezzwrotną pomoc np. z MOPS. Środki powinny być przekazywane 

w taki sposób, aby wykluczyć ich użycie do innych celów, czyli np. za pośrednictwem wykonawcy lub 

przedsiębiorstwa energetycznego, którzy byliby zobowiązani do rozliczenia kosztów i udowodnienia realiza-

cji wymiany pieca. 

Stąd moje pytania: 

1. Czy ministerstwo rozważa w najbliższym czasie wprowadzenie tego typu rozwiązań refundujących 

również koszty remontu? 

2. Czy ministerstwo planuje w najbliższym czasie program wspierający rozbudowę „ostatniej mili” infra-

struktury dostarczającej ciepło sieciowe do kamienic? 

Pozostaję z szacunkiem 

Jarosław Obremski 
 


